论著

## 成年女性FSH水平与骨密度和骨质疏松患病率的关系

雷先阳1,2, 吴楠2, 胡明2, 李亚敏1

中南大学1.湘雅二医院办公室, 长沙 410011;

2.公共卫生学院流行病学与卫生统计学系, 长沙 410078

收稿日期 2008-8-25 修回日期 网络版发布日期 接受日期

#### 摘要

目的:调查中国女性年龄相关的血清促卵泡刺激素(follicle-stimulating hormone, FSH)浓度及其与骨密度(bone mineral density, BMD)和骨质疏松症(osteoporosis, OP)患病率之间的关系。方法:测定699位20~82岁健康的中国女性血清FSH浓度,用DXA(dual-energy-X-ray absorptiometry)仪测定腰椎、总髋部、前臂超远端BMD,评价血清FSH与年龄、BMD和患OP风险的关系。结果:FSH约从40岁起随增龄而增加,到60岁又随增龄而下降。FSH与不同部位骨骼的BMD均呈负相关。在腰椎正位、侧位、总髋部、前臂超远端,FSH第1~4分位数的OP平均患病率分别为0.57%,0.43%,27.1%,30.9%。与第1,2分位数比较,第3,4分位数的妇女OP患病率和患病风险显著增加;在腰椎,与第3分位数比较,处于第4分位数的妇女OP患病率和患病风险也显著增加。 结论:血清FSH水平可能与骨量的丢失及OP的发生有关。

关键词 <u>促卵泡刺激素</u> <u>骨质疏松症</u> <u>女性</u> <u>骨密度</u> 分类号

# Relationship of serum FSH with bone mineral density, and

## prevalence of osteoporosis in Chinese women

LEI Xianyang1,2, WU Nan2, HU Ming2, LI Yamin1

- 1. Office of Second Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410011; 2. Department of Epidemiology
- and Health Statistics, School of Public Health, Central South University, Changsha 410078, China

Abstract

ObjectiveTo investigate the relationship between serum follicle-stimulating hormone (FSH) level with bone mineral density (BMD), and the risk rate of osteoporosis in Chinese women. MethodsSerum FSH concentrations of 699 healthy Chinese women aged 20~82 years were measured by radioimmunoassay (RIA). BMD was measured by dual-energy-X-ray absorptiometry (DXA) at the postero-anterior spine, lateral spine, total hip, and ultra-distal forearm. ResultsThe level of serum FSH started to increase from 40 years old, and then decreased after 60. Serum FSH level was negatively related to BMD at various sites. At the postero-anterior spine, lateral spine, total hip, and ultra-distal forearm, 4 quartiles of average prevalence of osteoporosis (OP) divided by FSH were 0.57%, 0.43%, 27.1%, and 30.9%, respectively. Compared with the 1st and the 2nd quartile, OP case rate and ill risk in the women of the 3rd and the 4th quartile increased notably, especially in the spine. ConclusionThe level of serum FSH may be related to bone loss and the occurrence of osteoporosis in Chinese women. Key words follicle-stimulating hormone osteoporosis women bone mineral density

## 扩展功能

### 本文信息

- Supporting info
- ▶ PDF(1066KB)
- ▶ [HTML全文](OKB)
- ▶参考文献[PDF]
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ 复制索引
- ► Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

相关信息

- ▶ <u>本刊中 包含"促卵泡刺激素"的</u> 相关文章
- ▶本文作者相关文章
- · 雷先阳
- 吴楠
- 胡明
- 李亚敏

DOI:

通讯作者 李亚敏 amin5433@163.com

作者个人主

雷先阳1:2: 吴楠2: 胡明2: 李亚敏1